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В ЦЕНТРЕ ВНИМАНИЯ

БҮГІНДЕ 
ТЕМІРЖОЛҒА 
ҮЛКЕН                       

ЖАУАПКЕРШІЛІК 
ЖҮКТЕЛІП ОТЫР. ЕЛ 
ЭКОНОМИКАСЫНА 
АУЫР ТИІП ТҰРҒАН 
КЕЗЕҢДЕ ІШКІ ЖӘНЕ 
СЫРТҚЫ НАРЫҚТЫ 
ӨНДІРІСТІК ЖӘНЕ 
ӨНЕРКӘСІПТІК 
ЖҮКТЕРМЕН 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТІП, 
ЖҮК ТАСЫМАЛЫН 
ТОҚТАТПАҒАН ТЕ-
МІР ЖОЛ КӨЛІГІ 
ҚАЗАҚСТАН 
ҮШІН МАҢЫЗДЫ 
СТРАТЕГИЯЛЫҚ 
РӨЛІН САҚТАП 
ҚАЛДЫ

ДӘЙЕКСӨЗ

НОВОСТИ

АҚПАРАТ

РЕСПУБЛИКАНСКАЯ ТРАНСПОРТНО-ЛОГИСТИЧЕСКАЯ ГАЗЕТА
ИЗДАЕТСЯ С 12 МАЯ 1931 ГОДА
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Асель ШАЙХЫНОВА

14500
БҮГІНГІ САН

 «ҚТЖ»ҰК»АҚ-НЫҢ 
«АСУ ДКР» ЖҮЙЕСІНДЕ

ТӨЛЕУШІ ТІРКЕЛГЕН

Транзитом через Казахстан 
впервые проследовал контейнер-
ный поезд сообщением Китай – 
Туркменистан. Сервис организо-
ван дочерней компанией АО «НК 
«ҚТЖ»  –  АО «KTZ Express».

Поезд отправлен с китайской 
станции Цзинань Нань, далее че-
рез казахстанские пограничные 
переходы Хоргос, Алтынколь и Бо-
лашак проследовал в направлении 
туркменской станции Гыпджак.

В составе контейнерного поезда 
44 сорокафутовых контейнера с ге-
неральными грузами. Общее вре-
мя в пути следования из пункта 
отправления в пункт назначения 
– 8 суток.

Преимущества нового контей-
нерного сервиса для клиентов KTZ 
Express – это оптимальное время 
доставки грузов из Китая на рынки 
Туркменистана. 

По словам специалистов, новое 
сообщение откроет дополнитель-
ные возможности торгово-эконо-
мического сотрудничества и будет 
способствовать увеличению объе-
мов грузопотоков.

Алуа ТЛЕУБАЕВА

ДОПОЛНИТЕЛЬНЫЕ 
ВОЗМОЖНОСТИ

ҚАУІПСІЗДІК

Ұлан ОРАЗ

«ҚТЖ-Жүк тасымалы» АҚ бас директоры 
Қайрат Сәуірбаевтың айтуынша, ел эконо-
микасы үшін ауыр салмақ түсірген осындай 
қиын шақта темір жол көлігі аса маңызды 
стратегиялық рөл атқарып  отыр. Мысалы, 
тек  өткен сәуір айында Қазақстан темір 
жолы бойынша 20 миллионнан астам тонна 
жүк тиелген. Оның 8,5 млн тоннасы – көмір. 
Қазақстандықтарға темір жол арқылы 5,6 млн 
тонна қатты отын жеткізілген. Экспортқа 2,9 
млн тонна көмір шығарылған. Бұл былтырғы 
сәйкес кезеңнен 9 пайызға артық. Сонымен 
қатар, халықаралық темір жол қатынасында, 
мысалы Қытаймен арада тасымал көлемі 
артқан. Сәуірде қос ел арасындағы тасымал 
көлемі 48 пайызға өсіпті.   

Бүкіл елді қауіпті індет жайлаған 
бүгінгідей алмағайып уақытта  жұмыстарын 
тоқтатпаған теміржолшылар қауіпсіздігі – 
төтенше жағдайдың алғашқы күніннен ба-

сты назарға алынды. Кеңсе қызметкерлері 
қашықтан жұмыс істеуге көшірілсе, өндірістегі 
жұмысшылар карантиндік сақтық шарала-
рын өте қатаң сақтай отыра жұмыс істеуді 
үйренді. Мәселен, машинистер мен олардың 
көмекшілері, вагон қараушылар жұмысқа 
кірісер алдында толықтай медициналық тек-
серуден өткізіледі. Әрбір ауысым алдында дене 
қызулары тексеріледі. Барлық техникалық 
сабақтар мен отырыстар онлайн түрде 
өткізілуде. Теміржолшыларға жеке бас гиги-
енасын сақтауы қатаң талап етілді. Болашақ, 
Достық станциялары сынды мемлекетаралық 
шекаралық түйісу нүктелерінде жүк қабылдау 
кезінде екі жақтың теміржолшылардың 
мүмкіндігінше бір біріне байланыспай жұмыс 
жүргізуіне жағдай жасалды. Олар эпидемияға 
қарсы костюмдер, маска, қолғаптар киіп, 
қорғаныш құралдарын толық пайдаланды. 
Станцияларда контейнерлер ашылмас бұрын 
толық зарарсыздандырылады. Қысқасы, ка-
рантин теміржолшылар жұмысында жауап-

кершілік пен сақтықты арттырды.
Сонымен қатар қазіргі таңда Қазақстан 

бойынша тасымал құжаттарын рәсімдеу үшін 
станцияға барудың қажеттілігі жоқ. Жоспар-
лау, рәсімдеу, тасымалдың бағытталған ме-
кенжайын қайта бағдарлау жұмыстары АСУ 
ДКР жүйесі арқылы «Жеке кабинетте» жасала-
ды. Осы жүйе арқылы клиенттер төлем жасап, 
айыппұл, жинақтарын өтей алады. 

Суретті түсірген автор

ЖАУАПКЕРШІЛІК ПЕН САҚТЫҚТЫ АРТТЫРДЫ
Жаһандық індетпен күресте Қазақстанда көптеген 
кәсіпорындар өз жұмысын тоқтатқанымен теміржолдағы 
жүк тасымалы үздіксіз жалғасып жатты. Басқа көлік 
қатынасы тоқтаған кезде ішкі нарықты өндірістік және 
өнеркәсіптік өнімдермен қамтамасыз ету – теміржолға 
жүктелген жауапкершілікті арттыра түскені анық.

Объем контейнерных перево-
зок по территории Казахстана 
с начала 2020 года увеличился 
на 12%. Основным маршрутом 
контейнерного транзита остает-
ся Китай – Европа – Китай.

При этом следует отметить, что 
за январь-апрель общий объем 
контейнерных перевозок через 
Казахстан увеличился на 12% по 
сравнению с аналогичным пери-
одом прошлого года и составил 
211,6 тысячи двадцатифутово-
го эквивалента. В том числе по                        
направлению Китай – Европа 
– Китай перевозки контейнеров 
увеличились на 25%.

– Развитие и внедрение новых 
технологий организации контей-
нерных перевозок по основным 
международным коридорам по-
зволило довести среднюю скорость 
движения контейнерных поездов 
до 1108 километров в сутки. Вмес-
те с тем, растущие потребности в 
перевозке грузов и ожидания гру-
зоотправителей диктуют необхо-
димость в дальнейшем повышении 
скорости обработки и доставки 
грузов в транзитном направле-
нии до 1150 километров в сутки, 
которое предусмотрено в рамках 
второй программы «Нұрлы жол», 
– отметил пресс-секретарь Коми-
тета транспорта МИИР РК Дархан 
Карибаев.

В целом, индекс физического 
объема по транспортной отрасли 
за январь-апрель 2020 года соста-
вил 89%.

Руслан РАХМЕТОВ

КОНТЕЙНЕРНЫЕ ПЕРЕВОЗКИ 
ДЕМОНСТРИРУЮТ РОСТ

Төтенше жағдайға байла-
нысты жолаушылар пойы-
зын қабылдауды тоқтатқан 
Ақтөбе теміржол вокзалында 
карантин уақытын пайдала-
нып косметикалық жөндеу 
жұмыстары жүріп жатыр. 
Мамыр айының аяғында 
ж о л а у ш ы л а р ғ а  қ ы з м е т 
к ө р с е т у  б а с т а л а д ы  д е п 
жоспарлануда. 

Ал қазіргі уақытта вокзалдың 
сыртынан бастап, ішкі бөлігі, 
қойма, перронға дейін шағын 
жөндеу жұмыстары жүргізіліп 
жатыр. Әрлеп-сырлап, сынған, 
жарылған кафельдер ауысты-
рылып, кіреберістегі баспалдақ, 
табалдырық, перрон жақ бет 
және терезелердің алдындағы 
ескірген қыштақталар түгел 
жаңартылады. 

Жөндеу жұмыстары кезін-
де вокзалдың күту залындағы 
140 лампалы люстра шамдары 
да жаңартылып жатыр. Оған 
француздық өндірістен шыққан 
жарықтандыру қондырғылары 
алынған. 

«Жертөледегі қойма, электрик, 
техникалық қызметкерлер ка-
бинетінде жөндеу жұмыстары 
толық бітті. Ағаш едендер алы-
нып, кафель төседік. 500 метр-
лік кабель ауыстырылды. Енді 
жарықтандыру жұмыстарында да 
кедергі болмайды. Техникалық 
қызметкерлерге арналған душ, 
санузелдер жасалды. Ағымдық 
жөндеу, қазандықтар жұмысын 
да айналып өтпеді. Кем-кетігі 
қаралып, келесі жылу маусымы-
на дайындалды», – дейді Ақтөбе 
теміржол вокзалының басшысы 
Тойбазар Қуанышев.

Сонымен қатар,  вокзал 
алдындағы автотұрақты 1 ме-
трлік қашықтықпен сырлап-
әрлеу жұмыстары да жергілік-
ті әкімдіктің тапсырмасымен 
вокзал басшылығына міндет-
телген. Барлық жұмыстар 20-25 
мамырға дейін аяқталуға тиіс. 

Т е м і р ж о л  в о к з а л ы н д а 
ж а с а л ы п  ж а т қ а н  ж ө н д е у 
жұмыстарымен танысқан облыс 
әкімінің бірінші орынбасары 
Нұржауған Қалауов жергілік-
ті әкімдіктен қолдау болаты-
нын айтқан. Жұмысшаларды 
қорғаныш киімдері мен ар-
найы көзілдірік, антисептик, 
дизенфекциялық материалдар-
мен  қамтамасыз еткен.   

«Вокзал іске қосылған кезде кі-
реберіске үлкен құтыларға бірне-
ше антисептік қойылады. Және 
кассаның алдына, пойызға мінер 
жерлерде 1 метрлік қашықтықты 
ұстау тәртібі сақталады. Ол үшін 
ленталармен бөліп жатырмыз.   
Күту залындағы орындық-
тар да метрлік тәртіппен 
қойылған. Мүмкіндігі шектеулі 
тұлғалардың кедергісіз жүріп-
тұруына арналған пандустар 
да талапқа сай», – дейді вокзал 
басшысы.

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор 

ТӨТЕНШЕ ЖАҒДАЙДЫ 
ТИІМДІ ПАЙДАЛАНЫП... 

Қайрат СӘУІРБАЕВ,
«ҚТЖ – ЖҮК ТАСЫМАЛЫ» АҚ 
БАС ДИРЕКТОРЫ:

 

На начальном этапе ослабления каран-
тина запуск движения внутриреспубли-
канских поездов планируется в два этапа –                                                                                                    
1  и 10 июня.  Продажа билетов на 
пассажирские поезда, курсирующие по 
территории Республики Казахстан, нача-
лась с сегодняшнего дня.

«13 мая 2020 года на заседании межве-
домственной комиссии по недопущению 
распространения коронавирусной инфек-
ции принято решение о возобновлении кур-
сирования пассажирских поездов внутри 
страны. Запуск пассажирских поездов будет 
осуществляться с 1 июня 2020 года поэтап-
но, с учетом спроса населения и в зависи-
мости от эпидемиологической обстановки в 
регионах. В частности, на начальном этапе 
будут запущены 54 поезда», говорится в со-
общении МИИР РК.

Так, на начальном этапе будут запущены 
поезда по направлениям: из Нур-Султана в 
Алматы, Мангистау, Оскемен, Сарыагаш, 
Семей, Аркалык, Павлодар, Петропавловск/
Кызыл Ту, Уральск, Жезказган, Кызылорду; 

из Алматы в Шымкент, Павлодар, Актобе, 
Мангистау, Сарыагаш, Оскемен, Жезказ-
ган, Урлальск, Петропавловск; Кызылорда 
– Семей; Костанай – Караганда, Аркалык, 
Алматы; Караганда – Жезказган; Кызылорда 
– Кокшетау, Петропавловск и пригородные 
сообщения.

С полным перечнем поездов можно оз-
накомиться на сайте национального пере-
возчика www.railways.kz. Здесь же будет 
постоянно обновляться информация по                                                                   
регламенту работы вокзалов и проезду пас-
сажиров в поездах в условиях карантинного 
режима.

Напомним, вокзалы Нур-Султана и Алма-
ты в связи с пандемией закрыли 22 марта 
текущего года. На данный момент произ-
водится подготовка к приему пассажиров 
в здания вокзалов и в поезда. 

При этом пассажиры обязаны использо-
вать маски, а проводники в составах – маски 
и перчатки. Сотрудники вокзалов и поезд-
ных бригад готовы к обеспечению жестких 
требований по соблюдению дезинфекцион-
ного режима на вокзале и в поезде.

При запуске поездов будут усилены все 

ПОЕЗДА ВЫХОДЯТ В РЕЙСЫ
С 1 июня текущего года возобновят движение 54 поезда 
по внутренним казахстанским маршрутам. Решение об 
этом принято на заседании межведомственной комис-
сии по недопущению распространения коронавирусной 
инфекции, сообщили в Министерстве индустрии и ин-
фраструктурного развития РК.

санитарно-карантинные меры. В вагонах 
проходит ревизия систем кондиционирова-
ния, вентиляции и замена вентиляционных 
фильтров. Об этом сообщил главный сан-
врач на транспорте Садвакас Байгабулов. 
Он подписал постановление, определяющее 
основные санитарно-карантинные меры в 
поездах регулярного сообщения.

Постановление касается не только работы 
перевозчиков. Им будут руководствоваться 
администрации вокзалов, организаций по 
обслуживанию транспорта и предприятий 
в сфере перевозочной деятельности.

Кроме того, на входах в вокзалы у всех 
будут проверять температуру бесконтакт-
ным способом. Нельзя забывать и о соблюде-
нии установленной социальной дистанции                               
(1 метр) между пассажирами  как в здании 
вокзалов, так и при посадке в поезда и вы-
садке из них. Проводники будут следить за 
ограничением движения пассажиров между 
вагонами и их скоплением. Обязательно и 
наличие антисептиков для рук и дезинфи-
цирующих средств в каждом пассажирском 
вагоне.

Также в пути следования проводники бу-
дут проводить обязательное анкетирование 
пассажиров. В отношении самих сотруд-
ников вокзалов и поездов предусмотрено 
проведение предсменного (предрейсового) 
медицинского осмотра с измерением тем-
пературы тела.

По словам Садвакаса Байгабулова, если 
ситуация будет стабилизироваться, усилен-
ные санитарно-карантинные меры поэтапно 
смягчатся.

Фото из архива
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– Қанат Есмұханұлы, қазіргі 
локомотивтердің сыртқы сипаты  
көзтартарлық. Бірақ жұмыс барысын 
саралаған  өндірістік жиындарда  ло-
комотив шаруашылығы көп сыналып 
жатады. Оның сыры неде? Жалпы, 
теміржол саласында осы локомотив 
шаруашылығының ролі жайлы кеңірек 
сөз қозғасақ...                                                                                                                               

–  Теміржол - ел экономикасының 
күретамыры екені дәлелдеуді қажет ет-
пейді. Жалпы республика бойынша жүк 
көлемінің шамамен 40%, жолаушылардың 
60% көлемі теміржол арқылы тасымалда-
нады. Тәуелсіздік алғаннан бергі уақытта 
теміржол өз жұмысын заман талабына 
сай өзгертіп, нарықтық қарым-қатынасқа 
бейімдеп келеді. Дамыған елдердің те-
міржол саласындағы озық ұйымдастыру 
үлгілерін қолдану, олардағы бар техни-
каларды, жабдықтарды, қондырғыларды 
өзімізге әкеліп игеру сынды жұмыстар бір 
сәтке де тоқтаған емес. Бұл - локомотив-
терге де байланысты. Компанияда былтыр 
283 911 мың тонна жүк тасымалданды. Ал 
2020 жылдың төрт айында бұл көрсеткіш 
былтырғы төрт аймен салыстырғанда 2%-
ға көп болып, 90786 мың тоннаны құрап 
отыр. Тарифтік жүк айналымы да артып, 
72389 млн т.шқм неттоны құрады. 80.5 
млн тонна жүк артылып, былтырғымен 
салыстырғанда 195 мың тонна көп тиеліп, 
0.2%-ға өсіп отыр. Бұл елімізде өндірілетін 
өнімнің өскендігін, оны тиеп-тасымалдауға 
сұраныс бар екендігінің дәлелі. Демек біз 
де осы жүк көлемін тасымалдауға дайын 
болуымыз керек. Міне, осы аталған 
жұмыстарды жүзеге асыруда ең алдымен 
локомотив шаруашылығының үлесі сүбелі. 
Жүк тиеу, жүк тиелген вагондардан пойыз 
құрастыру, ол пойыздарды діттеген жеріне 
уақытылы жеткізу – локомотивтер күшімен 
жүзеге асырылады. Ендеше, бүкіл темір-
жол экономикасы локомотив тартымына 
тәуелді  десек артық айтпаған боламыз.   

– Теміржол қызметіне сұраныс 
артып отыр дедіңіз,  бұл локомо-
тив шаруашылығына да талапты 
күшейтетіні белгілі. Бүгінгі локомотив 
паркінің ахуалы жайлы не айтар едіңіз?   

–  Бүгінгі таңда компанияда жалпы 
1700-дей локомотив бар. Оның ішін-
де 550-ге жуығы электровоз, 700-і 
магистральдық және 450-і маневр тепло-
возы. Күнделікті 1200-1250 локомотив 
жұмысқа тартылады.  Ал енді бұлардың 
техникалық жағдайына келетін болсақ, 
электровоздардың тозуы – 91 пайыз, 
магистральдық тепловоздардың тозуы – 91 
пайыз, маневрлік  тепловоздардың тозуы – 
96 пайыз. Көріп отырғанымыздай,  жағдай 
мәз емес. Бұл жерде оларды жаңғыртуда 
ешқандай жұмыс істелмей отыр деуге 
болмайды. 1997 жылдан бері локомотив 
паркін жаңғырту, жаңарту, жетілдіру 
үздіксіз жүргізіліп келеді. Жетістіктермен 
қатар жіберілген кемшілік, қателіктер де 
баршылық. Біз 2019 жылдың басынан 
локомотив шаруашылығы жұмысындағы 
мәселелерді анықтап, оларды түзеу шара-
ларын белгілеп, қай бағытта, қалай жүру 
керектігін нақтылап, өзімізге кешенді 
іс–жоспар құрдық. Назардан тыс ештеңе 
қалдырмауға тырыстық. Локомотив пар-
кін жаңалаймыз деген ұшқары шешім 
қабылданып, қолданыстағы локомотив-
терді күрделі жөндеуден өткізбей, басқа да 
техникалық және сервистік жөндеулердің 
уақытылы жасалмауы - олардың жаппай 
істен шығуына әкелді. Сондықтан локо-
мотивтерге техникалық, сервистік қызмет 
көрсету, күрделі жөндеу жұмыстарына, 
оның ішінде локомотивтердің пайдалану 
мерзімін ұзартуға басты көңіл бөлінді. Ло-
комотив қондырғылары мен жабдықтарын 
жөндеу, қосалқы бөлшектерді жасау, 
технологиялық қондырғылар, станок-
тар, диагностикалық жабдықтар да 
қамтылды. Сонымен қатар локомо-
тивтерді пайдалану қандай деңгейде 
екенін, ақаулар мен бұзылулардың нелік-
тен болғандығы, негізгі теміржолшы 
мамандарымыздың біліктілігі де сараптал-
ды. Олардың кемшін тұстары анықталды. 
Бұл бір қарағанда ұсақ-түйек сияқты 
көрінгенмен оның барлығы жинала келе 
локомотивтердің мезгілсіз бұзылып, 
техникалық жағдайының нашарлауы-
на, олардың шамадан тыс тозуына және 
жоспарсыз жөндеуге көптеп жіберілуіне 
әкеледі. Өткен жылы 13849 рет локомо-
тивтер жоспардан тыс жөндеуге кірген 
екен. Бұдан локомотивтерді жөндеуге 
қаншама қосымша қаржы жұмсау кере-
ктігін өзіңіз шамалай беріңіз. Жөндеу са-
ласы да ұзақ жылдар реформаланып ке-
леді. Локомотивтерді жөндеу деполары 
сатылымға шығарылып, меншіктің түрі 
өзгергені де белгілі. «Қамқор Локомо-
тив» ЖШС және басқа да серіктестіктер, 
деполар жөндеу саласы нарығын құрды. 
Олар локомотивтерімізге техникалық, 
сервистік қызметтерін және күрделі 
жөндеу көрсетуде негізгі сұранысымызды 

қамтамасыз етіп отыр.  
– Өзіңіз айтқандай, меншіктің түрі 

өзгергеннен соң олардың ішкі ісіне ара-
ласу мүмкін бе? 

– Бұрынғы локомотив деполары қазір 
дербес. Бірақ олардың негізгі міндеті - ло-
комотивтер мен олардың қондырғыларын 
уақытылы жөндеп, біздің сұранысымызға 
сәйкес теміржол тасымалын локомотив-
термен қамтамасыз ету. Бұл заңды түрде 
бекітілген. Міне осы тұрғыдан біз әр жөндеу 
депосының технологиялық әлеуетінің, 
мүмкіншілігінің, маман ресурсының, 
техникалық құралдармен жабдықталуы  
талапқа сай болуын бақылап отырамыз. 
Ол салада  өз ісіне берілген, білімді де 
білікті орта буын мамандар мен басшы-
лар баршылық. Олар дербестік алғалы бері 
біз жекеменшік шаруашылықпыз демей, 
көптеген түйінді мәселелерді пайдалану 
депосымен бірлесе оңтайлы шешіп келеді. 

Еліміз тәуелсіздік алғаннан кей-
ін бұрынғы Одақпен байланыс үзілді. 
Барлығын өзімізде жасап шығаруға 
мәжбүр болдық. Міне «Қамқор Локомо-
тив» ЖШС осы жылдары тек Атбасар 
электровоз жөндеу зауытында 660-тан 
астам қосалқы бөлшектер жасау мен ло-
комотив қондырғыларын күрделі жөндеуді 
игерді. Құю цехында 15 түрлі қосалқы 
бөлшекті, оның ішінде ең қажетті тепло-
воз бен электровоздардың моторлы-білік-
ті төсемелерін, электр машиналарының 
роторларын құюды жүзеге асырып, өзін-
өзі және басқа деполарды қамтамасыз 
етіп отыр. Өткен жылы маневр жасай-
тын СКД6 тепловозының НБ455 марка-
лы фазабөлшектегішінің роторын құйып 
шығарды. Өздерінің басқа филиалдарында 
450-ден астам түрлі түйіндер, түйіспелер, 
тұйықтағыштар, әртүрлі ұштамалар, 
токқабылдағыштың сырғығыш табаны, 
жалын сөндіргіш камералар, 180 түрлі 
бұрама, бұранда, төсеме, білік, төлке, тісті 
берілістің қаптамасын т.б.жасауды игерді. 
ОПЭ1М тартымды агрегатының күрделі 
жөндеуін жүзеге асырды. Барлық филиалда-
рында 120-дан астам қосалқы бөлшектерді 
қалпына келтіру жолға қойылды. Соны-
мен қатар заман талабына сай станоктар, 
сынақтан өткізетін және диагностикалық 
қондырғылар орнатылып, өнімдерінің са-
пасы жақсарды. Бұл жұмыстардың барлығы 
тозығы жеткен локомотивтерді пайдалану 
мерзімі біткенше жүргізу үшін жасалынып 
отыр. Істелген жұмыстар өз нәтижесін бер-
ді. 2018 жылмен салыстырғанда жоспар-
сыз жөндеуге кіру 1717 локомотивке 
азайып, 14,1 пайызға төмендеді. Әрине, 
«Ескіні жамағанның есі кетеді» - дегендей, 
тозығы жеткен локомотивтерді жөндеуге 
көп қаржы жұмсауға тура келеді. Бірақ бұл 
шығынға еріксіз барамыз. Өйткені жаңа 
техникамен жуық арада толық қамтамасыз 
етуге Компанияның қаржылай мүмкіндігі 
шектеулі. 

– Елімізде электровоз бен тепловоз 
құрастыратын зауыттар салынды. Олар 
өзіміз локомотив құрастырамыз және 
оларға кететін шығын сырттан сатып 
алғаннан гөрі әлдеқайда төмен болады 
деген жоспармен салынды емес пе?   

– Солайы солай болғанымен, бәрі 
біз ойлағандай болмай тұр. Жаңа 
локомотивтердің техникалық, сервистік 
қызметтері мен жөндеуін айтатын болсақ, 
әу баста қомақты қаржыға келісім-шарт 
жасалынған. Өзімізде бар  локомотивтердің 
жөндеуіне кететін қаржыдан артық болма-
са кем емес. Жаңасын сатып алуға келсек, 
локомотив және электровоз құрастыру 
зауыттарының акциялары сатылып, 
қожайындары өзгерген. Біз олардың 
ұсынған бағасына сәйкес сұраныс беріп, 
сатып алып отырмыз. Бірақ олардың ло-
комотив құрастыру қуаты әлі жобалық 
деңгейге жеткен жоқ. Қаншама қаржылық 
тапшылық болса да, Компания жүйелі 
түрде локомотив сатып алуға қаржы бөліп 
отыр. 2030 жылға дейін, магистральдық, 
жолаушылар және маневр жасайтын тепло-
воздар мен электровоздарға зауыттармен 
келісім-шартқа отырып, қаржыландырып, 
орындалуына күш салудамыз. Зауыттар ол 
келісімді кестеге сай жүзеге асыра алмауда. 

– Жаңа локомотивтер сапалы болды 
деп есептейсіз бе? Оны пайдалану ба-
рысында қаржы аз жұмсала ма? 

– Сапасынан бастасақ, қандай локомотив 
құрастыруға сұраныс берсең соны аласың. 
Локомотив құрастырушыларға техникалық 
талаптар ұсынылып, қаржылай қамтамасыз 
етілді. Десе де біраз кемшіліктерге жол 
берілді. Ол біздің бұл салада тәжірибеміздің 
аздығынан және локомотивтен хабары 
жоқ немесе білім-біліктілігі төмен кейбір 
басшылықтағы мамандар тарапынан орын 
алған деуге болады. Міне сол кемшіліктер-
ді бүгін біздер түзетуге талпыныс жасау-
дамыз. Тіпті арнайы осы мәселелермен 
айналысатын басқарма немесе лаборато-
рия құруды қарастырудамыз. Онсыз бол-
майтынын уақыт көрсетіп отыр. Оның 
дәлелі ТЭ33;ТЭП33 тепловоздары мен 

КZ4; КZ8 электровоздарының 2019 жылғы 
локомотивтердің жалпы бұзылуындағы 
үлес салмағының 10 пайызға дейін бо-
луы. Бұл жерде конструкциялық кем-
шіліктер баршылық. Әсіресе ТЭ33;ТЭП33 
тепловоздарының жүру бөлігіне, оның 
ішінде дөңгелек жұбы,тежеу жүйесінде 
және арбашаларының ескі нұсқасы са-
лынуы т.б. Қазір локомотившілермен 
соның барлығын анықтап, қалай түзеу 
жолдарын локомотив және электровоз 
құрастырушы зауыт мамандарымен екі 
жақты талқылаудамыз. Бұл жұмыс кешенді 
түрде тұрақты жүргізілетін болады. 

– Дегенмен, жаңа локомотивтерді пай-
далану тиімді болар? 

– Әрине тиімді жағы көп болуы керек. Жа-
нармай, электр энергиясын тұтыну, жөндеу 
шығындары т.т . Локомотив шаруашылығы 
жаңа локомотивтерді тиімді пайдалану 
бағытында өз жұмысын жүргізуде. Десе де 
«ҚТЖ- Жүк тасымалы» АҚ басшылары та-
рапынан қабылданған кейбір шешімдер ло-
комотив шаруашылығының өзінің тікелей 
міндеттерін орындауына шектеулер қойды. 
2019 жылы локомотив шаруашылығында 
біраз құрылымдық өзгерістер жасап, жұмыс 
жоспарын бекіттік. Локомотивтерді пайда-
лану, жөндеуді ұйымдастыру, жанармай, 
электр энергиясын жұмсауды үйлестіру бір 
басшылыққа біріктірілді. Нәтижесі дұрыс 
болып, қазірдің өзінде үнемдеуге қол жет-
кіздік. 

– Жанармай, электр энергиясын 
жұмсау, локомотивтерді жөндеу 
дұрысталып келе жатыр дедіңіз, 
яғни ол локомотивтердің біршама  
жаңартылуынан дейміз бе? 

– Иә, солай деуге де болады. Бұл жер-
де адам факторының үлесіне тоқталсам. 
Атап айтқанда жанармай, электр 
энергиясының тасымал түріне байланы-
сты жұмсалу мөлшері нақты белгіленіп, 
оның орындалуы маңызды. Бұған тепло-
техника мамандарының жауапкершілікпен 
қарауы және локомотив бригадаларының 
пойыз жүргізу біліктіліктерінің әсері 
көп. Міне осы бағыттағы жұмыспен 
айналысатын басқарма тікелей ло-
комотив шаруашылығына қосылып 
біраз шаруалардың басы қайырылды. 
Локомотивтердің жөндеуге жеткізілуі, 
онда тұрып қалуы, жөндеуден шыққаннан 
соң уақытылы жұмысқа берілмеуі де 
қосымша шығынға ұшыратып отыр. 
Бұл теміржолшыларымыздың өз ісіне 
жауапкершілігінің төмендігінен орын 
алуда. Негізінен өз ісіне салғырт қарауды 
болдырмау, оларды ынталандыру - орта 
буын басшылардың міндеті. Сол бағыттағы 
ұйымдастыру жұмыстарына пәрмен бердік. 
Салыстырмалы түрде жанармай, электр 
энергиясын жұмсау тұрақталып, қандай 
кемшіліктер бар екені анықталды, оны 
жою және болдырмау шаралары белгіленіп, 
бақылауға алынды. Үнемді жұмыс істе-
ген локомотив бригадаларына үстемақы 
төлеу дұрыс жолға қойылды. Жанармай, 
электр энергиясын үнемдеуге қатысты 
Компаниямыздың басқа да салалары мен 
шаруашылықтарына ұсыныстар берілді. 
Осы жұмыстар оң нәтиже бере бастады. Со-
нымен қатар қоймалардың жанармаймен 
жабдықтауында келеңсіздіктері ашылды. 
Тепловоз багына қоймадан босатылған 
және құйылған жанармай арасындағы 
айырмашылыққа жол берілген. Бұл жерде 
Автоматты басқару жүйесін енгізу нәтижелі 
болды. Оның қолдану аясын кеңейтуді де 
қарастырып отырмыз. Айта кететін жайт, 
тепловоздарды жанармаймен жабдықтауда 
өз міндеттеріне салғырт қараған бірнеше 
депо басшысын және «ҚТЖ-Жүк тасыма-
лы» АҚ бас инженерін жұмыстан босатуға 
тура келді. 

– Ал локомотив бригадаларына қандай 
талап қойылды? 

– Теміржолдың қаржы шығысының 
көбі жанармай мен электр энергиясына 
кетеді. Және оның басым бөлігі тасы-
мал жұмысына тиесілі. Міне локомотив 
бригадалары пойыз жүргізудің тиімді 
тәсілін меңгеріп жүзеге асырса, жанар-
май, электр энергиясын тағайындалған 
мөлшерде жұмсау қалыпты жағдай болады. 
Сондықтан локомотив бригадаларының 
білімін, біліктілігін көтеруде жіберіп 
алған олқылықтардың орнын толтыру 
жұмыстарын жүзеге асыру керек. Бұл 
жерде локомотив бригадаларына пойыз 
жүргізудің қыр-сырын үйретуші машинист-
нұсқаушылардың орны ерекше. Жасыраты-
ны жоқ, ол лауазымға тәжірибесі аз, білімі 
төмен мамандардың тағайындалуына 
жол берілген. Соны болдырмау шарала-
рын жедел қолға алып, оларды дайындау, 
тағайындауды тікелей басшылыққа алдық. 
Сонымен қатар, тәжірибелі машинистер 
мен көмекшілерінің зейнеткерлікке шығуы 
және жұмыстан кетуі де локомотив бри-
гадалары құрамының кәсіби деңгейіне 
кері әсерін тигізуде. Компания ішінде ло-
комотив бригадаларын бір өңірден екін-
ші өңірге іссапармен жіберу белең алып, 

тудырды. Ал дөңгелек жұптарының жыл-
дам тозу себебінің бірі, бұрма жолдар-
дан өткен кезде локомотивтердің жол 
табанына сыймау салдары. Дөңгелек 
жұбы мен рельс табанының үйкелісі ша-
мадан тыс деңгейге жетіп, бір бірін жо-
нуы ұлғайды. Бұл вагонның да дөңгелек 
жұбына қатысты. Теміржолымыздағы ең 
қымбат дөңгелек жұптары мен рельстің 
пайдалану мерзімі қысқарды. Мұны азайту 
жолдарының бірі рельсті жүйелі түрде май-
лап тұру. Бұрындары локомотившілердің 
өздері жасаған рельсмайлағыш локомо-
тивтері бұрылысы көп жолдарды кезең-
кезеңмен майлап отыратын. Оған ке-
тетін шығын дөңгелек жұптарын жөндеу 
шығындарын артығымен жауып отырды. 
Дөңгелек жұптары да тиесілі мерзімге 
дейін қолданылатын. Әр түрлі себептер-
мен ол рельсмайлағыш локомотивтердің 
жұмысына тиым салынды. Біз бірден ол 
рельсмайлағыш локомотивтерді іске қостық. 
Сонымен қатар арнайы Ресей теміржолында 
қолданылатын рельсмайлағыш вагонның 
қызметіне тапсырыс беріп, оны өз жолымыз-
да тәжірибелік сынақтан өткіздік. Нәтижесі 
көп күттірген жоқ. Бірден локомотивтердің 
және рельстің бірін-бірі жонып тозуы 
азайды. Рельсмайлағышты иелік етуші 
компаниямен қосымша өзіміздің екі ваго-
нымызды рельсмайлағыш қондырғымен 
жабдықтауға мәмілеге келдік. Техникалық 
кеңес өткізіп, осы шешімімізді бекіттік. 
Бірақ Магистральдық желі басшылығы 
бұл істе әр түрлі желеумен жайбарақаттық 
көрсетуде. Бұл жұмыс сылбырлықты 
көтермейді. Тағы бір мысал, 20 жолаушылар 
тасымалы ТЭП33 және 54 магистральдық 
ТЭ33 тепловоздарына «Автоматты пойыз 
жүргізу жүйесі» орнатылған. Ол жүйенің 
тиімді жақтары жеткілікті. Айтар болсақ, 
жол жағдайының өзгеруін, бекітілген 
жылдамдықты ескеріп пойызды тиімді 
тарту және тежеу, локомотивтердің күштік 
қондырғылары мен желілерінің жұмысын 
автоматты бақылау, машинистке дисплей 
арқылы және дыбыстық хабарлама беру, 
тіркелген мағлұматтарды картриджге жазу, 
машинистің шаршамауына ықпал жасау 
әсіресе тәжірибесі аз машинистке қозғалыс 
қауіпсіздігін сақтай отырып  пойызды тиімді 
жүргізуге көмектесу т.т. Осы жерде айта 
кеткен жөн. Локомотивтердің жоспарсыз 
жөндеуге тартымды электр тартқышының 
істен шығуы және олардың механикалық 
ақауларының көбейюінің үлес салмағы 
көп. Бұл жерде автоматты пойыз жүргізу 
жүйесінің пайдасы елеулі. Бұл жүйені 
қолдануда да «ҚТЖ-Жүк тасымалы» АҚ 
басшылығы сылбырлық көрсетіп отыр. 
Еріксіз араласуға тура келді. Таяу уақытта 
бұл жүйеде толық қолданылады деген 
үміттемін. Осы жерде айтпасқа болмай-
ды. Жаңағы пайдалы «Пойызды автомат-
ты жүргізу» жүйесін өндіріске кіргізуге 
немқұрайлы қарағандар, тиімділігі күмәнді 
жанармаймен жабдықтау станциясын едел-
жедел сатып алып, жобалық-сметалық 
құжаттарсыз Алматы пайдалану депосына 
апарып орната салады. Ол станция біздің 
тепловоздарды жанармаймен жабдықтау 
және техникалық қызмет көрсету үдерісімен 
еш үйлеспейді. Тәулігіне қажетті 70-80 тн 
жанармаймен жабдықтауға мүмкіншілігі 
де жетпейді. Бұл айтылғандар басшылық 
құрамының өз міндетіне деген жауапкер-
шілігі қандай деңгейде екенін көрсетеді. 
Олар қорытынды  шығарады деп есептей-
мін. Біздің жұмысымызға замани техноло-
гия мен техника және озық ұйымдастыру 
тәсілдерін белсенді қолдансақ тиімді бола-
тынын айтудың өзі артық. 

– Өзіңіз айтқан жаңағы жұмыстарды 
атқаратын мамандар бізде бар ма? 

– Бұл жұмыстарды қолға алғаннан бері 
мамандар оқытылып, сынақтарға қатысып 
тәжірибе жинақтап алды. Тек жүзеге асыру 
баяу. Мамандар жайлы тағы сөз қозғалды 
ғой. Жоғарыда айтылғандарымызға 
қосарым, біз ежелден қалыптасқан маман 
дайындау үдерісін бұзып алдық. Колледж 
және жоғары оқу орындарымен байланыс 
үзілген. Демек дәстүрлі маман дайындау 
тәсілін қолға алуымыз керек. Студенттердің 
білім алу кезеңінде оларды ақылы өндірістік 
тәжірибе жинақтауын қалпына келтіріп, 
бюджетімізде қаржы қарастырған жөн. 
Бұл олардың оқу орнында алған теориялық 
білімін өндірісте толықтырып, білікті ма-
ман болып шығуының кепілі. Өзімізде осы 
мектептен өткенбіз. “Нашар заңдармен 
және білікті шенеуніктермен елді жақсы 
басқаруға болады. Бірақ шенеуніктер нашар 
болса, ең үздік заңдар да көмектеспейді”-
деген ұлағатты сөз бар. Cондықтан білімді де 
білікті маман дайындау кезек күттірмейтін 
мәселе деп есептеймін. 

– Озық ұйымдастыру тәсілдері 
басқаруға қатысты ма, әлде құрылымдық 
өзгерістер ме?  

– Екеуі де бар. Құрылымдық өзгерістерге 
тоқталсақ, локомотив шаруашылығы бөлек 
акционерлік қоғам болған кезінде оның 
қызметін тұтынушылар локомотивтерді ба-
рынша тиімді пайдалануға тырысты. «ҚТЖ-
Жүк тасымалы» АҚ құрылып, локомотивке 
деген көзқарас өзгерді. Үнемшілдік қалыс 
қалды. Сонымен қатар, тасымал түрлерінің 
локомотивтерді пайдаланудағы шығындары 
жалпы есептелінді. Жолаушылар және ма-
невр жасайтын локомотивтер шығынын жүк 
тасымалы есебінен жауып отырды. Қазір де 
солай. Таяу уақытта жолаушылар және жүк 
тасымалы локомотивтерін жеке-жеке бөліп, 
әрқайсысын өз алдына ЖШС ретінде құру 
жоспарланып отыр. Бұған барлық жағдай 
жасалған.  Жолаушылар тасымалдайтын ло-
комотивтер өзімізде шығарылады. Оларға 
техникалық, сервистік қызмет көрсету 
және жөндеу, локомотив бригадаларын 
дайындау жолға қойылған.  Жолаушылар 
тасымалының есепсіз шығынын жүк тасыма-
лы есебінен жабу тоқталып, шынайы өзіндік 
құны анықталады. Әр шаруашылықтың 
қаржы жұмсауындағы нақтылыққа қол жет-
кіземіз. Бұл әлемдік тәжірибе.  

– Сұхбатыңызға рахмет! 
Райхан РАХМЕТОВА

Суретті  түсірген Александр ЖАБЧУК

 «ҚТЖ»ҰК» АҚ-ның негізгі қорын құрайтын жол, локомотив және вагон шаруа-
шылықтары бойынша жұмыс барысында түйінді мәселелердің болып тұруы 
заңдылық. Сондықтан  олардың атына сынның жиі айтылуы да түсінікті. Қозғалыс 
қауіпсіздігін қамтамасыз етуде де осы өндірістік салаларда кемшін тұстардың 
үлес салмағы басым. Осыған орай «ҚТЖ» ҰК» АҚ Басқарма төрағасының бірінші 
орынбасары Қанат Әлмағамбетовпен сұхбатымыз теміржол экономикасының 
негізін құрайтын локомотив шаруашылығы, оның кемшіліктері мен жетістіктері, 
түйінді тұстары, оларды шешу жолдары жайлы  өрбіді.

ТЕМІРЖОЛ ЭКОНОМИКАСЫ 
ЛОКОМОТИВ ТАРТЫМЫНА ТӘУЕЛДІ

қосымша шығынға ұрындырды. Тек биылғы 
жылдың бірінші тоқсанында 113 локомо-
тив бригадасы іссапарда болып, 90096,585 
мың тг төленді. Бүгінгі таңда 633 машинист 
пен олардың көмекшісі жетіспейді. Локомо-
тив бригадалары - пойыз жүргізу тізбегін-
дегі басқа шаруашылықтың қателігін дер 
кезінде көріп, болдырмайтын, оның сал-
дарын азайтатын теміржолшылар тобы. 
Жұмысымыздың соңғы нүктесін қоюшы 
десек те болады. Оның дұрыс іс-әрекеті 
мен шешімі үлкен апаттардың алдын 
алатындығы да дәлелдеуді қажет етпейді. 
Сондықтан біз қазір маман дайындауға 
атүсті қарайтындардың көзқарасын өзгерту 
шараларын жүзеге асырып, локомотив бри-
гадаларын дайындау, олардың біліктілігін 
көтеру, тәжірибесін арттыру жұмыстарына 
қатал талап қойып отырмыз.   

– Локомотив шаруашылығының 
жұмысы бірізділікке түсіп келе жатқаны, 
нәтиже бере бастағаны да байқалады. 
Дегенмен мұның барлығы өзіңіз айтқан 
локомотивтердің техникалық жағдайын 
жақсарта ала ма? 

– Мақтануға әлі ерте, нәтижесі дұрыс бо-
латынынан үміттіміз. Істеп жатқанымыз 
пайдалану мерзімдері аяқталуға таяп қалған 
локомотивтердің техникалық жағдайын 
тұрақты ұстап тұра алады деп есептеймін. 
Тозған қосалқы бөлшектерін алмастыртып, 
ақаулы қондырғыларын қалпына келтір-
тіп уақытылы жөндетіп отырсақ, сонымен 
қатар дұрыс пайдалансақ, бұл локомотив-
тер әлі де тасымал сұранысын қамтамасыз 
ете алады. Уақытылы деп отырғаным 
локомотивтердің жоспарлы жөндеуге 
мерзімінде ағытылмай, жөндеуаралық 
жүрісінің сақталмауы үрдіске айналып 
кеткен. Баса айта кететін бір нәрсе. Кейін-
гі жылдары локомотившілеріміздің, әсіресе 
пойыз қозғалысын ұйымдастырушылардың 
өзі өте қымбат, пайдалану шығыны көп 
техникаға деген көзқарасының дұрыс бол-
мауы. Қатты айтатын болсақ «жау мүлкіне» 
қарайтын сияқты ой тудырады. «ҚТЖ-Жүк 
тасымалы» АҚ басшылығы «парк» жетпей-
ді деген ескі әуеннен танбай келеді, оны 
жеткізу өздерінің басты міндеті екенін 
әлі сезінбейді. Бар локомотивтерді тиімді 
пайдалануға құлықтары жоқ сияқты. Бұл 
жерде диспетчерлік аппарат пен локомотив 
диспетчерлері статист міндетін атқарып 
отыр. Локомотивтер шекаралық станция-
ларда жиналып қалады. Ал олар мұны пойыз 
легінің тұрақсыздығынан дейді. Өздерінің 
сол пойыз легін реттеуші екенін не 
түсінбейді, не мәнісін білмейді. Сондықтан 
мен мұны өз міндетін жете меңгермеу, 
кәсіби біліктіліктерінің төмендігінен 
деп есептеймін. Осыны қорыта келе біз 
локомотивтерді өз теміржол бөлімшесі 
аумағынан шығармай пайдалануды қайта 
бастап отырмыз. Бұл жаңалық емес. Жыл-
дар бойы оң нәтижесін берген жұмыс тәсілі. 
Оған ешқандай қосалқы бөлшек, қосымша 
адам күші, қаражат қажет емес, тек жүру 
кестесін тиімді ұйымдастыра білу керек. 
Қазір бөлімше басшылары пойыздарды 
жүру кестесіне сәйкес жүргізуден тыс 
қалып, өз бөлімше аумағында пойыз кест-
есін ұйымдастыруға араласпайды. Локомо-
тивтерін өз аумағында бекітіліп жүргізілуін 
ұйымдастырмауы, локомотивтердің 
техникалық жағдайының төмендеуіне, 
олардың жоспарсыз жөндеуге көптеп кіруі-
не және тасымалдауда локомотивтердің 
артуына әкелді.  Барлығын жоғары жаққа 
артып қойған. Жоғары жақтағылар теплово-
зды жанармайы не құмы таусылған жеріне, 
электровоздарды электр желісі біткен не-
месе олардың бұзылған жеріне дейін апа-
рады. Егер «ҚТЖ-Жүк тасымалы» АҚ және 
бөлімше басшылығы осы айтылғандардан 
қорытынды жасап, локомотивтерді тасы-
мал жұмысына тиімді пайдаланса Компа-
ниямызда сандық, сапалық және есептік 
көрсеткіштеріміздің жақсарары сөзсіз. 
Осыған орай «Қамқор Локомотив» ЖШС 
де әр аумақта жөндеу деполарын ірілен-
діріп, локомотивтерді сол орталықтарда 
жөндеу жоспарын құрды. Нәтижесінде әр 
бөлімше, пайдалану депосы және «Қамқор 
Локомотив»  ЖШС басшылығынан талап ету 
күшейеді, олардың жауапкершілігі артады. 

– Бір сөзіңізде ақаулар мен бұзы-
лулардың неліктен болғанын анықтау, 
саралау жайлы айтқан едіңіз.  

– Иә, бұл тұрақты іс-әрекетті талап ететін 
жұмыс. Бір мысал. Локомотивтеріміздің 
дөңгелек жұптарының шамадан тыс тозуы 
белең алып кетті. Олар деполарға кезексіз 
ағытылып немесе техникалық қараудан 
кейін дөңгелек жұптарын жону үшін депо-
да қаңтарылып, локомотив тапшылығын 
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НОВОСТИ

На Карагандинском участке Акмолинского филиала по ре-
монту пассажирских вагонов АО «Вагон-сервис» полным ходом 
идет подготовка к летнему сезону. 

На сегодняшний день ТО-2 прошли 45 вагонов при плане 87, 
ТО-3 – 16 при плане 25.

– Наш филиал осуществляет следующие виды деятельности: 
техническое обслуживание в объеме ТО-1 перед каждым отправ-
лением в рейс в пункте формирования, техническое обслужива-
ние в объеме ТО-2 перед началом летних и зимних перевозок и 
ТО-3 – единая техническая ревизия, – рассказывает начальник 
участка Алмаз Маратов. – Кроме того проводится текущий отце-
почный ремонт. Он необходим в случае замены колесных пар, 
автосцепок и других узлов. Во время весеннего комиссионного 
осмотра проводилась экипировка вагонов топливом и водой, а 
также ассенизаторская очистка вагонов.

Несмотря на объявленный в стране карантин ремонтные работы 
проводятся в полном объеме, выполнение плана составляет 100%. 

Алиса КОМАРОВА, Караганда 
Фото автора

ОСОБЫЙ СЕЗОН

Коронавирус внес свои коррективы в планы по проведению 
комиссионной проверки готовности объектов инфраструктуры, 
зданий и сооружений к летнему сезону. 

В связи с введением чрезвычайного положения по Акмолин-
скому отделению было отменено формирование комиссий и их 
выезд для проведения весеннего осмотра. В этой связи руководи-
телями линейных подразделений в период с 13 апреля по 1 мая 
собственными силами был проведен весенний осмотр хозяйств с 
целью определения состояния технических средств, уровня обес-
печения безопасности движения, обеспечения устойчивой работы 
в период выхода хозяйств из зимы, уточнения объемов летних 
работ, улучшения условий и охраны труда, предупреждения про-
изводственного травматизма. 

Особое внимание обращалось на санитарное состояние рабочих 
мест, обеспеченность работников спецодеждой. На сегодняшний 
день все работники обеспечены ею на 100%, в полном объеме 
заключены централизованные договора по обеспечению формен-
ной одеждой, поставка производится согласно графику, – сказал 
директор филиала Айнабек Жукашев.

В ходе осмотра определена необходимость ремонта админист-
ративных зданий станций Кокшетау-1, Курорт-Боровое, Макинка, 
ТЧЭ-9 Жана-Есиль, ВЧД-8 Астана, оборотного депо ТД-5 Кокшетау, 
маневровых вышек по станциям Курорт-Боровое, Новоишимская.

По выявленным незначительным замечаниям разработаны 
корректирующие мероприятия, сформирован контроль по их 
устранению. 

Кроме того, в ходе в ВКО были проверено состояние платформ и 
при необходимости выполнен их ремонт. Выполняется подготовка 
к покраске локомотивов к летним перевозкам, здания и сооружения 
будут приводиться в эстетический вид. 

 Также на местах у руководителей узлов разработан план-график 
по уборке закрепленных участков, полос отвода на перегонах. В 
целом по отделению проделана значительная работа по подготовке 
хозяйств к летним перевозкам.

Надежда НОВИЦКАЯ

ПРОВЕРКА ГОТОВНОСТИ

«Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы» акционерлік 
қоғамының басшылығы мен ұжымы 

Тұрлыханов Қайрат Болатұлының 
қайтыс болуына байланысты марқұмның отбасы мен туған-

туысқандарына қайғыларына ортақтастасып, көңіл айтады.   

Руководство и коллектив АО «КТЖ – Грузовые перевозки» выра-
жают глубокие и искренние соболезнования родным и близким в 
связи с тяжелой утратой – безвременной  кончиной известного об-
щественного и спортивного деятеля Казахстана, бывшего советника 
генерального директора АО «КТЖ – Грузовые перевозки» 

Турлыханова Кайрата Болатовича. 
Его уход стал серьезной утратой для всего спортивного сообще-

ства. В качестве президента Федерации тяжелой атлетики, члена 
исполнительного комитета Азиатской федерации тяжелой атлетики  
Кайрат  Турлыханов активно пропагандировал здоровый образ жиз-
ни. Его   многолетний добросовестный труд неоценим. Он  всегда 
будет примером для будущих поколений. 

Скорбим вместе с вами. 

«Теміржолсу» акционерлік қоғамының басшылығы және ұжымы 
«Теміржолсу» акционерлік қоғамның Бас директорының Кеңесшісі 

Тұрлыханов Қайрат Болатұлының
мезгілсіз қайтыс болуына байланысты қайғысына ортақтасып отба-
сына және жакындарына көңіл айтады.

Руководство и коллектив акционерного общества «Теміржолсу» 
выражают глубокие и искренние соболезнования родным и близким 
в связи со скоропостижным уходом из жизни советника генерального 
директора акционерного общества «Теміржолсу»

Турлыханова Кайрата Болатовича

Елена КОЛДАСБАЕВА, 
Алматы

БЕЗОПАСНОСТЬ

За 4 месяца текущего года алматинскими ло-
комотивщиками допущено 4 случая нарушения 
безопасности движения поездов против одного 
за аналогичный период прошлого года. По вине 
ТЧЭ-28 нарушения безопасности движения поез-
дов не допущено. Ремонтными предприятиями 
НБД допущено 3 инцидента, по НЖС – 1 слу-
чай. Однозначно, локомотивщики справились 
с поставленными задачами по стабилизации 
положения с безопасностью движения. 

С начала года поступило 959 рапортов маши-
нистов, по сравнению с аналогичным периодом 
прошлого года уменьшение на 529. По количе-
ству рапортов лидирует хозяйство сигнализа-
ции и связи – 437, именно у машинистов к этой 
структуре больше всего возникает вопросов. Что 
касается данных расшифровки скоростемерных 
лент, допущено 40 случаев нарушений против 
48 периода прошлого года. В работе АЛСН на 
локомотивах допущено 355 случаев сбоя против 
490 в 2019 году.

Стоит также отметить, что локомотивными 
бригадами Алматинского эксплуатационного 
локомотивного депо за 4 месяца 2020 года при-
менено 222 экстренных торможения против 267 
в 2019 году. На людей – 50 против 79 случаев 
в минувшем году, из них с наездом 4 случая 
против 9 аналогичного периода прошлого года. 

На сегодняшний день и безнадзорный скот 
является огромной проблемой. Из-за нерадивых 

крестьянских хозяйств, в частности, пастухов, 
имеются случаи наезда на скот. Всего за 4 меся-
ца допущено 96 случаев против 67 в 2019 году, 
из них с наездом 41 против 24 в минувшем году. 

Культура вождения автотранспортом остается 
на прежнем низком уровне. Так, с начала года 
зафиксировано 3 случая наезда. 

 – Мы отчетливо осознаем, что от успешной 
работы локомотивного хозяйства во многом 
зависит эффективность работы всего желез-
нодорожного транспорта, поэтому стараемся 
качественно обеспечивать постоянно растущие 
перевозки грузов тяговым подвижным составом, 

гарантировать безопасность и точное соблюде-
ние графика движения поездов, – говорит и. о. 
начальника Алматинского эксплуатационного 
локомотивного депо Серик Бердикулов.

И хотя пандемия наложила свой отпечаток 
на железнодорожный транспорт, в Алматин-
ском эксплуатационном локомотивном депо на 
должном уровне поставлены работа по повыше-
нию мастерства и профессиональных знаний 
машинистов и их помощников, техническое 
состояние и эксплуатация надежного локомо-
тивного парка. 

Фото автора

СТАВКА НА ЭФФЕКТИВНОСТЬ
Работа в условиях карантина внесла свои коррективы в работу железнодорожного                        
транспорта, но, тем не менее, все предприятия Алматинского региона работают стабиль-
но и без сбоев, и локомотивное хозяйство тому не исключение.

Это было необходимо, чтобы проверить, на-
сколько хорошо работники предприятия зани-
мались самообучением в период карантина с 
16 марта и в целом усвоили темы техзанятий 
за первый квартал 2020 года. 

– Ежегодно у нас составляется план техни-
ческих занятий, который согласовывается ру-
ководством ВЧД-24 и утверждается главным 
инженером Семейского отделения грузовых 

перевозок, – рассказал мастер производст-
венного обучения Оскеменского эксплуата-
ционного вагонного депо Аслан Жаугашев. 
– На основании годового плана мы составляем 
квартальный план технического обучения. В 
начале этого года и до 16 марта у нас прохо-
дили очные техзанятия по плану производст-
венного обучения. А на период карантина на 
основании телеграммы главного инженера 
Семейского отделения грузовых перевозок 
Самата Тулепова с 16 марта до окончания 
ограничительных мер наши работники про-

ОБУЧЕНИЕ

ТЕСТИРОВАНИЕ НЕ ОТМЕНЯЕТСЯ
Тестирование для определения знаний по итогам техниче-
ского обучения в первом квартале проводят в Оскеменском 
эксплуатационном вагонном депо (ВЧД-24). Они пройдут до 
20 мая и в здании самого предприятия, и на линии.

ходят самообучение. Мы записываем тему за-
нятия в журнале, говорим работникам, что им                              
изучать. В период карантина обучались само-
стоятельно более 150 работников ВЧД-24. А 
по итогам такого самообучения тестирование 
все равно будет. 

Как отмечает Аслан Жаугашев, на линии те-
стирование среди работников ВЧД-24 будут 
проводить мастера, а в Усть-Каменогорске – он 
сам. При этом оно будет проходить очно. Уже 
составлены и утверждены тесты на двух языках. 

– Те, кто в отпуске или на больничном, будут 
показывать свои знания по итогам техзанятий 
и самообучения только после того, как выйдут 
на работу, – говорит Аслан Жаугашев.  – Мы 
должны были еще в апреле провести тестиро-
вание по итогам занятий в первом квартале, 
но из-за введенного в стране режима ЧП и ка-
рантинных мер в Восточном Казахстане планы 
скорректировались. 

Ольга УШАКОВА, 
Усть-Каменогорск

В ТРУДОВОМ РИТМЕ

С 15 мая открылась продажа би-
летов на пассажирские поезда, кур-
сирующие по территории Респуб-
лики Казахстан. В этой связи были 
разработаны основные санитарно-
карантинные требования: допуск 
пассажиров в здание вокзала – при 
наличии проездного билета и строго 
в масках и перчатках, ограничение 
движения пассажиров между ваго-
нами и их скопление, наличие анти-
септиков для рук и дезинфицирую-
щих средств в пассажирском вагоне.

По словам директора филиала 
АО «КТЖ – Грузовые перевозки» 
–«Карагандинское отделение гру-
зовых перевозок» Марлена Ко-
крекбаева, за время карантинных 

каникул подрядчики практически 
закончили внутреннюю и внеш-
нюю отделку здания вокзала. В 
этом году зима оказалась ветрен-
ной и снежной, а с приходом вес-
ны брусчатка на перроне и вокзале 
дала усадку, так как рабочим при-
ходилось инструментами скалы-
вать лед, некоторые плиты пришли 
в негодность. Таким образом, при-
шлось реставрировать более 6 ты-
сяч квадратных метров брусчатки. 
Кроме того, была произведена ра-
бота над ошибками, которые были 
озвучены главой региона. 

На сегодняшний день на желез-
нодорожном вокзале для пассажи-
ров созданы все условия: откры-
лась вторая часть здания – крытый                          
отапливаемый конкорсный переход 
с установленными эскалаторами и 

лифтами для свободного передви-
жения на второй-пятый пути. 

Основную часть здания состав-
ляют два зала ожидания, билетные 
кассы, пункты досмотра багажа, 
отремонтированные еще в декабре 
прошлого года. 

В конце марта  в связи с эпидси-
туацией работа железнодорожного 
вокзала Караганды была приоста-
новлена. С начала июня месяца он 
возобновит свою деятельность.

Напомним, после реконструкции 
площадь вокзала расширилась и со-

ставляет 3900 квадратных метров. 
На сегодняшний день пропускная 
способность составляет от 4 до 7 ты-
сяч пассажиров в сутки, а количество 
посадочных мест увеличилось с 417 
до 670. 

Стоит учесть, что такой масштаб-
ной реконструкции вокзала никогда 
не было. Главной задачей для строи-
телей было сохранить уникальный 
облик здания и в то же время сделать 
его соответствующим современным 
нормам и требованиям.    

Фото автора

Одной из приоритетных задач путейцев 
всегда остается текущее содержание пути. 
Поэтому работники путевой колонны №2 
Астанинской дистанции пути приступили 
к подъемочным, выправочным и рихтовоч-
ным работам на участках пути между стре-
лочными переводами №93-101.  В работах 
были задействованы 25 монтеров пути.

– Для выполнения ремонтных работ было 
предоставлено шестичасовое технологиче-
ское окно с закрытием участка для движения 
поездов. Также запланированы работы и по 
станции ОП-39. Обновление щебоночного 
балласта обеспечит безопасный пропуск 
грузовых вагонов и безопасность движе-
ния, – рассказал начальник путевой колоны 
№2 Астанинской дистанции пути филиала 
АО «НК «ҚТЖ» – «Акмолинское отделение 

магистральной сети» Серик Жусипбеков.
По его словам, эти работы позволят обес-

печить плавность хода движения поездов. 
Создаются условия для наилучшего взаимо-
действия пути и подвижного состава, что 
продлевает сроки их службы, уменьшает 
расходы на ремонт и содержание. В этой 
связи ремонт делали планомерно, пошагово. 
Сначала монтеры пути провели подготови-
тельные работы, затем приступили к замене 

деревянных шпал, переводных брусьев на 
стрелочных переводах.

В целом, на май запланировано провести 
подобные работы на 15 стрелочных перево-
дах и на 4 станционных путях. Железнодо-

рожникам предстоит провести замену ста-
рых деревянных и железобетонных шпал, а 
также стрелочных переводов на новые после 
поступления необходимого материала. 

Фото Александра ЖАБЧУКА

ВНИМАНИЕ СТРЕЛОЧНЫМ ПЕРЕВОДАМ
На путях станции Нур-Султан в эти дни проводят подъемочные, выправочные и рих-
товочные работы, направленные на улучшение состояния стрелочных переводов. 
Ремонт пути положительно скажется на безопасности движения поездов.

Руслан РАХМЕТОВ

ВОКЗАЛ

ДВИЖЕНИЕ БУДЕТ ВОССТАНОВЛЕНО
В начале июня с железнодорожного вокзала 
Караганды отправится первый поезд после 
введенного в стране ЧП из-за Covid-19.

Светлана МОГАЙ, 
Караганда
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4 ӘЛЕУМЕТ

ФЕДОРОВА КОНСТАНТИНА АНАТОЛЬЕВИЧА – начальника 
Жана-Есильской дистанции сигнализации и связи   филиала 
АО «НК «ҚТЖ» – «Акмолинское отделение магистральной 
сети» (16 мая);

ЖОЛДЫБАЕВУ АЙГУЛЬ КЕНЖЕЕВНУ – директора департа-
мента бизнес-архитектуры АО «НК «ҚТЖ» (18 мая);

РАСПАЕВУ АСЕЛЬ ТОЛЕГЕНОВНУ – производственного ме-
неджера по распространению газеты «Қазақстан теміржол-
шысы» (18 мая).

П о з д р а в л я е м !
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ЕҢБЕК ҚОРҒАУ 

2020 ЖЫЛҒА ЖАЗЫЛУ

ЗАҢДЫ ТҰЛҒАЛАР  
үшін индекс – 15358      
қала бойынша баға 
–  4657,60 теңге       
облыс бойынша баға 
– 4881,20 теңге

ЖЕКЕ ТҰЛҒАЛАР  
үшін индекс – 65358         
қала бойынша баға 
– 3811,60 теңге      
облыс бойынша баға – 
4035,20 теңге

АНЫҚТАМА ТЕЛЕФОНЫ 8 (7172) 94-52-88

ГАЗЕТКЕ  «ҚАЗПОШТА» 
АҚ БӨЛІМШЕЛЕРІ АРҚЫЛЫ ЖАЗЫЛУҒА БОЛАДЫ:

ЖЕҢІЛДІК 
АЛАТЫНДАР  үшін 
индекс – 55358         
қала бойынша баға – 
3691,60  теңге     
облыс бойынша баға  
– 3915,20 теңге

К слову, железнодорожники, ежегодно во-
оружившись метлами, лопатами и граблями, 
организованно приводят в идеальное состо-
яние территорию парка, известного многим 
поколениям работников дороги. Местные 
коммунальщики только удивляются столь 
массовому порыву сделать часть города чище.

Однако Памятник Победы многие годы 
не видел ремонта и пришел в плачевное со-
стояние. 

Первыми забили тревогу железнодорожни-
ки. По поводу неудовлетворительного вида 
памятника в акимате Октябрьского района 

отметили, что данный комплекс состоит на 
балансе Дворца культуры железнодорож-
ников, совместно с ГУ «Аппарат акима Ок-
тябрьского района Караганды». В рамках 
программы «Рухани жанғыру» реконструк-
ция памятника была завершена в точно за-
явленные сроки. 

– Как хорошо, что сквер в парке Сортиров-
ки обновился. Теперь он выглядит достой-
но и радует глаз, – считают жители района 
Сортировка. 

Лана ВЕРШИНИНА, Караганда 
Фото автора

ИХ ПОДВИГ БЕССМЕРТЕН…

 

Западно-Казахстанская область 
760 раз подвергалась бомбардиров-
кам фашистской авиации, особенно 
железная дорога, ставшая единст-
венной транспортной артерией 
Сталинградского фронта. На стан-
циях Сайхин, Жанибек и Шунгай 
(ныне они относятся к РЖД) фор-
мировались фронты, дивизии от-
правлялись по железной дороге к 
Волге. За время бомбежек погибли 
тысячи мирных жителей. 

В канун 75-летия праздника 
ветеранов войны вагонника Мад-
расуля Гайфуллина, машиниста 
Владимира Иванова, связиста 
Бориса Шолубая, путейца Ивана 

Мельникова и тружеников тыла 
навестили делегации железнодо-
рожников. Программа поздравле-
ния и численность делегаций были 
скорректированы в соответствии с 
требованиями карантина. Ветера-
нам вручили именные открытки от 
руководства компании, буклеты, 
рассказывающие о железнодорож-
никах Уральска – участниках войны 
и тружениках тыла, выпущенные 
специально к юбилею Победы, цве-
ты, большие продовольственные 
корзины, подарки по желанию ве-
теранов и денежная помощь. 

Волонтеры Уральского эксплуа-
тационного локомотивного депо 
подремонтировали и покрасили 
дом бывшему машинисту Влади-
миру Иванову, помогли управиться 

с огородом. Уроженец Озинского 
района, Владимир Алексеевич в 
1943 году был призван на фронт. 
В качестве командира отделения 
участвовал в боевых действиях в 
Маньчжурии, демобилизован в 
1950 году. Награжден орденом 
Отечественной войны II степени, 
имеет множество юбилейных ме-
далей. Почти 40 лет проработал в 
ТЧЭ Уральска. 

Война для путейца Ивана Мель-
никова началась под Москвой в 
1943-м. Воевал в составе 2-го Бе-
лорусского фронта, в 153-й Гвар-
дейской Смоленской дивизии, при 
освобождении Белоруссии получил 
ранение. Победу встретил в запас-
ном полку в 35 километрах от Бер-
лина. Демобилизовался в 1950-м, в 

Для железнодорожни-
ков Уральска День По-
беды особенно дорог. 
Уральск был не просто 
ближним тылом, это 
единственный в Казах-
стане город, включенный 
непосредственно в зону 
Сталинградского фрон-
та, а Джаныбекский и 
Бокейординский районы 
подвергались регуляр-
ным авианалетам. 

Уральской дистанции путей прора-
ботал более четверти века.

О боевом пути инвалида Великой 
Отечественной войны, бывшего ра-
ботника Уральской дистанции сиг-
нализации и связи Бориса Шолубая 
мы писали в феврале 2020 года. Его 
поздравляли замдиректора Акто-
бинского отделения магистральной 
сети по Уральскому региону Руслан 
Давлетов и начальник ШЧ-7 Магды 
Тугультаев с представителями кол-
лектива. Послушали его знамени-
тые «шолубайки» и новые стихи о 
Победном мае.

Делегацию к вагоннику Мадра-
сулю Гайфуллину возглавил замди-
ректора Актюбинского отделения 
ГП по Уральскому региону Мурат 
Махамбетов с начальником Ураль-
ского эксплуатационного вагонно-
го депо Жамбылом Бегайдаровым. 
Первый год ветеран не смог вые-
хать на дачу – подвело здоровье, 
сыновья живут в России, не смог-
ли приехать на праздник из-за ка-
рантина. Он в этом году отметил 
95 лет.

На всех предприятиях отделения 
к памятным стендам и мемориалам 
9 мая были возложены цветы. От 
имени железнодорожников При-
уралья замНОД Мурат Махамбе-
тов, председатель профкома Едил 
Алыпсоков, председатель Совета 
ветеранов Акназар Карибаев с 
активистами-ветеранами труда 
возложили цветы к памятникам 
маршала Победы Георгия Жукова 
и трех девушек – Героев Советского 
Союза, уроженок Западно-Казах-
станской области пулеметчицы 
Маншук Маметовой, снайпера 
Алии Молдагуловой и летчицы 
Хиуаз Доспановой. 

Фото автора

Анна ПАНИЩЕВА, 
Уральск

Менің әкем Көшжан Семей 
облысының Абыралы ауданы 
ауылдық кеңесінің тізімімен соғыс 
басталған жылы қазан айында  Се-
мей қаласының соғыс комиссари-
атына бір топ ауылдастарымен, 
Жұмажан, Әйткен, Хафиз атты үш 
інісімен бірге аттанған еді.  Соғыс 
деген жаман екенін  5 жастағы сәби 
менің  де жүрегім сезді. Себебі зар 
еңіреп жылаған әйелдер,  кемсеңдеп 
ақ жол тілеп, бата беріп жатқан 
аталардың іреңдері түнеріңкі еді. 

Ер-азаматтарын соғысқа аттан-
дырып,колхоз шаруашылығын 
атқаруға әйелдер мен балалар, 
қарттар кірісіп, "Тыл мықты болса, 
жеңіс біздікі!" деген ұранмен күні-
түні еңбек етті. Біз ерте есейдік, бала 
болып ойнамадық, қарнымыз тойып 
ас ішпедік, титтейімізден еңбекке 
араластық. Анам 1944 жылдың 
күзінде Калинин колхозының 
Ұзынбұлақ сиыр фермасында сауын-
шы болып жұмыс істеп жүргенде, 
колхоз бастығы Түсіп Мұсатаев, 
ауыл кеңесі Күлзи деген апай 
бастаған 7-8 адам келіп әкемнің 

соғыста ерлікпен қаза тапқанын  ес-
тіртті. Олар жазда науқан, жұмысқа 
бөгет болады деп, қара қағаз келген-
дерді шаруашылықты жинақтап,  
қысқы қонысқа орналасқасын ес-
тіртеді екен. Біз шиттей бала-шаға, 
үлкеніміз 8 жастағы Қазиза, одан 
кейін мен, Сайлаугүл қарындасым, 
әкем кеткенде іште қалған інім Со-
ветбек осылай әкесіз қалдық. 

1945 жылы 9 май жеңіс күні 
халықтың қуанышы, үлкен-кіші 
құшақтасып көрісіп,  түнімен далада 
от жағып, әйелдер зарлы ән айтып,  
жеңісті тойлағаны есімде. Әкемнің 
інілері Жұмажан  мен  Хафиз жаралы, 
мүгедек болса да елге аман-сау орал-
ды.  Ал Әйткен інісі еңбек армиясы-
нан  келіп 1944 жылы өмірден озды.

1946 жылы қатты қыс болып, 
Аққора деген қыстақта екі әйел 
балаларымен 100 бойдақ құнажын 
сиырды күтті. Бірі менің анам еді. 
Осы қыста қатты суық тиіп 40 жа-
сында анамыз да  өмірден озды. 
Ел іші, ағайынның арасында кілең 
жетім мен жесірдің ортасында біз 
зор қиыншылықпен жетілген едік... 

 Мен өмір бойы әкемді күтіп 
аңсаумен жүрдім, мүмкін тірі болар, 
оралар деген балалық үмітім көп 
жылдарға дейін өшпеді. Жан-жаққа 
іздеу салып, «Түңлікбаев Көшжан 
Калинин майданы 81 атқыштар ди-
визиясында болған» деген ғана ақпар 
алдым. Әрі қарай өз бетімше іздеу, 
жан-жаққа жазған хаттарым ештеңе 
бермеді.  Тек  біреуінен "хабарсыз 
кеткен" деген мағлұмат алдым.   

2014 жылдың қараша айында 
Россияның қорғаныс министрлігі  
Орталық архивіне 1941 жылы Ка-
линин майданы 81 атқыштар ди-
визиясында соғысқа қатысқан әкем 
туралы дерек сұрап  кезекті хат 
жолдадым.  Себебі, соңғы жылда-
ры көптеген мағлұматтар жаңарып 
жатқанын оқып біліп отырмын.  

 Көп ұзамай төмендегідей жауап 
келді: г. Подольск, Московская обл. 
Существовала 81 стрелковая диви-
зия, которая в период с 16 октября 
1941 года по 3 марта 1942 года вхо-
дила в состав Юго-Западного фрон-
та, в сентябре 1942 года расфор-
мирована. Основание: инвентарный 

МЕН ӘКЕМДІ ТАПТЫМ
Неміс фашистері 1939-1941 жылдары Европаның 
14 мемлекетін басып алып 1941 жылы 22 маусымда 
кеңес үкіметіне соғыс ашты. Осы сұм соғыс қанша 
адамға қайғы-қасірет  шектірді. Қанша боздақ 
қыршынынан қиылып,  анасы баласынан, жары 
жұбайынан, балалары әкесінен айрылды.  Жеңіс 
жолында Отан үшін, елі үшін, ұрпағы үшін жанын пида 
еткен миллиондаған азаматтар ерлікпен қаза тапса, 
жараланып, мүгедек болып қалғандары қаншама... 

190/90, страница 263.
  Документов управления 81 

стрелковой дивизии за 1941-1942 
годы,необходимых для наведения 
справки, нахранении в ЦА МО РФ 
нет. Всостав 81 стрелковой диви-
зии входили:   53,202,323 стрелко-
вые полки, 667(125) артелерский 
полк.

Маған көмектескен заманауи тех-
нология, ғаламтор болды.  ОБД (об-
щественный банк данных) дерек-
тері бойынша "Мемориал" сайтынан  
Ұлы Отан соғысына Қазақстаннан 
шақырылғандар тізімін қарап оты-
рып «№ 28219 фамилия Тундукбаев, 
имя Кушун,1898 г.рождения.  Место 
рождения Семипалатинская обл. 
Авральский район. Дата и место 
призыва Семипалатинский ГВК. 
Каз ССР. Последнее место службы 
305 стрелковая дивизия. Причи-
на выбытия-убит. Дата выбы-
тия 16.07.1944 г.» деген мәлімет 
таптым. Аты-жөні бұрмаланып 
жазылғаны болмаса, бұл менің әкем 
екеніне титтей де күмәнім болмады.  
РФ Орталық архивіне осы мәлімет 
бойынша тағы хат жолдадым. 

Биылғы жылдың 4 ақпан күні 
жазылған жауап хатта:   "Стрелок 
рядовой 1000 сп 305 сд Тундукбаев 
Кушун 1898 года рождения, уроже-
нец Семипалатинской области, Ав-
ральского района.  Призван Семипа-
латинским ГВК. Убит 16.07.1944 
г. Похоронен в д.Кудиновцы Терно-
польской области. Украина» деген 
мәлімет алдым. 

Міне, соғыстан кейін 75 жыл 
өткенде мен әкемнің дерегін алдым, 
қайда жерленгенін білдім. Ендігі 
мақсатым,  қасиетті  Украина жерін-
де жатқан әке рухына тағзым ету.

   Мақсұт КӨШЖАН,  
ардагер-теміржолшы "Түрксіб-

Семей" қоғамдық қорының және 
мұражайының директоры

ПАМЯТНИК РАДУЕТ ГЛАЗ
В районе Сортировка Карагандинской 

области в парке железнодорожников к 9 Мая
 отремонтирован Памятник Победы. 

Сәуірдің соңында аталып өтетін  «Бүкіләлемдік еңбекті қорғау 
күні» теміржолшылар үшін зор мәнге ие. Өйткені, өндіріс орны 
үшін қауіпсіздік пен еңбекті қорғау -   ең маңызды мәселе.

 «ҚТЖ-ЖТ» АҚ  Қызылорда филалына қарасты  Қазалы пайдалану 
вагон депосында еңбек ұжымында өндіріс орнында жарақат алған, 
ауруға шалдыққан, қайтыс болып кеткен теміржолшыларды еске алу 
мақсатында онлайн форматында жиын өтті. Ұжымда орын алған жа-
затайым жағдайлардың қайталанбауын мақсат еткен жиында ең бас-
ты байлық - адам және оның денсаулығы екендігі сөз болды.  Жұмыс 
кезінде өндірістік жазатайым жағдаймен адам денсаулығына зақым 
келтірудің алдын алуды жетілдіру және зиянды өндірістік факторлар-
ды барынша азайту жолдары мен тәсілдерін Қазалы пайдалану ва-
гон депосының бастығы Арғын Орымбаев онлайн түрінде депоның 
жұмысшы-қызметкерлеріне түсіндірді.

Ұжымның өндірістік жұмысы барысында ерекше еңбек тәртібімен 
үлгі болған және еңбекті қорғауды қамтамасыз етуге үлес қосқан те-
міржолшылар жеткілікті. Солардың ішінен бригадир М.Мұсаев, вагон 
қараушы-жөндеушісі А.Өтепбергенов, жылжымалы құрам жөндеушісі 
Ә.Смағұл, ағаш ұстасы Ж.Сайымбетті депо басшылығы мен кәсіподақ 
ұйымы атынан бағалы сыйлықтарымен марапатталды.

– Басты байлық денсаулық. Денсаулық күтімі үшін әр қайсымыз салауат-
ты өмір салтын сақтап, оны ұстануымыз қажет. Сонымен қатар өндірістік 
жұмыс кезінде жұмыс орнының дайындығын тексеру, жұмыс барысында 
сақтық шараларын қатаң сақтау – алдымен әркімнің өзі үшін маңызды. 
Аса қауіпті аймақ саналатын теміржол сақтықты және кәсіби біліктілікті 
талап етеді. Теміржолшының қауіпсіздігі үшін олардың жұмысын бақылау, 
тосын тексеру жұмыстары тұрақты жасалады, дегенмен жазатайым 
жағдайлардан ешкім кепілдендірілмегендіктен сақ болуды талап етеміз. 
Осы мақсатты бүгінгі онлайн жиында қайталап айттық.  Жұмыс кезінде 
өндірістік жазатайым жағдаймен адам денсаулығына зақым келтірудің 
алдын алуды жетілдіру және зиянды өндірістік факторларды барынша 
азайту бәріміздің ортақ міндетіміз, – дейді депо бастығы Арғын Орымбаев.

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, Қазалы

ОНЛАЙН ФОРМАТТА  ӨТТІ

В рамках празднования Дня Победы руководство филиала АО «КТЖ 
–  Грузовые перевозки» – «Карагандинское отделение ГП» совмест-
но с представителями профсоюзного комитета и Совета по делам 
молодежи посетили участников Великой Отечественной войны.

По словам директора филиала Марлена Кокрекбаева, активисты 
железной дороги навестили Григория Степенко, Николая Седусова 
и Евгения Набокова. Последний после войны работал сапером и был 
приравнен к ветеранам войны.      

 Как известно, фашисты оставили на советской земле большое ко-
личество складов с артиллерийскими боеприпасами. Поэтому саперы 
регулярно выезжали и очищали местность от мин. Каждый день «как 
две капли воды» был похож один на другой. 

В 1967 году на счету Набокова было уже обезврежено 2500 взрыво-
опасных единиц. Только саперы знают, что кроется за этой цифрой – сот-
ни пройденных километров, десятки кубометров выброшенного грунта, 
мозоли на руках. После службы в армии Дмитрий Набоков вернулся в 
родное депо и 41 год проработал на железной дороге. Никто из коллег 
Набокова даже не подозревал, что бок о бок трудится с легендарным 
сапером. Сам он в силу своей скромности никогда не рассказывал о 
подвигах, которые когда-то совершил. 

Ветеранам вручили продуктовые корзины и памятные подарки. 
                                                                         Светлана МОГАЙ, Караганда

Фото автора

ЛЕГЕНДАРНЫЙ САПЕР
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